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      خبر  یک 

فرجام برجام
هشت س��ال پيش و در كوران رقابت هاي انتخابات رياست جمهوري 
يازدهم، فضاي تبليغاتي خاصي مبني بر تأثير مذاكره بر معيشت مردم 
جريان يافت و از روز هاي نخس��ت شروع مذاكرات هس��ته اي در دوره 
دولت يازدهم، مهم ترين مناقشه ميان صاحبنظران، تحليلگران و فعالان 
عرصه هاي سياست و اقتصاد ميزان اثربخش��ي مذاكرات و ،به تبع آن، 
توافق احتمالي بر گشايش اقتصاد ملي و بهبود معيشت مردم ايران بود. 
اين مناقشه البته در سطح نخبگان نماند و ذوق زدگي هاي خياباني پس 
از توافق اوليه -كه تصاوير به يادماندني آن در بايگاني رسانه ها موجود 

است- نشان از اجتماعي شدن اميد به مذاكرات داشت. 
البته ناگفته پيداست كه كشيده شدن ذوق زدگي از مذاكرات و توافق 
ريشه در نشاني هايي داشت كه عمدتاً از سوي برخي مسئولان و نخبگان 
به جامعه داده مي شد. يك سوي ديگر نيز واهمه افكني از رويداد هايي 
خيالي بود كه به جامعه القا مي ش��د كه در صورت به نتيجه نرس��يدن 
مذاكرات يا تأخير در آن ممكن است به وقوع پيوندند. در نتيجه جمع اين 
پروپاگانداي سلبي و ايجابي توأمان اولاً ساحت اجتماعي تا حد زيادي 
روي مذاكرات ش��رطي ماند و ثانياً پيشرفت اقتصادي معطل مذاكرات 
ماند. در اين فضا، ركود اقتصادي كه در اثر كاهش قيمت نفت بر گرده 
اقتصاد سنگيني كرده بود، عميق تر شد و در مقابل، شعاردرماني هايي كه 
مرتباً با كليد واژه »از ركود عبور كرديم« تكرار مي شد، ناكارآمدتر مي شد. 
معطل نگاه داشتن اقتصاد به نتيجه مذاكره از يك سو و اميدآفريني كاذب 
به وقوع معجزه در صورت توافق از سوي ديگر، تمام پيشران هاي داخلي 
اقتصاد را كند كرد و فرصت چند سال كار را براي پيشرفت اقتصادي از 

ميان برد. 
پس از اعلام و امض��اي برجام نيز، متأثر از فضاس��ازي هاي گذش��ته، 
بخش هاي مهم اقتص��ادي جامعه همچنان منتظر مش��اهده علايمي 
از نتايج برجام بوده و آزادس��ازي ظرفيت ها و توانمندي خود در عرصه 
اقتصادي را منتظر گشايش هاي اوليه پسابرجامي نگاه داشتند. با اين 
حال نه تنها علايم واضحي مشاهده نش��د، بلكه خلف وعده ها و نقض 
عهدهاي مكرر امريكا كه از همان دوران ماقبل خش��ك ش��دن جوهر 
برجام آغاز ش��ده بود، اميد ها را به يأس بدل كرد. در دوره پس��ابرجام، 
»نتيجه بخشي يا عدم نتيجه بخشي برجام« موضوع اصلي مناقشه ميان 
نخبگان را رقم مي زد. با گذشت هر روز و مش��اهده نقض عهد ديگري 
از س��وي غرب و به ويژه ايالات متحده امريكا، اميد اثربخشي برجام بر 
گشايش اقتصادي بيش��تر رنگ مي باخت. در اين ميان برخي حركات 
نمايشي همچون خريد تعداد معدود هواپيما – باهمه اما و اگرهايش- 
ورود فلان برند خودروسازي يا واردات كالاي لوكس مصرفي به بازار ايران 

نتوانست اميد به رونق را به فعالان اقتصادي بازگرداند. 
با روي كار آمدن ترامپ، البته نقاب از چهره ساكنان كاخ سفيد افتاد و 
با اعلام رسمي خروج امريكا، آشكار شد كه واشنگتن از نقض عهد خود 
ابايي ندارد. در طول چهار سال رياست جمهوري ترامپ، امريكا با سرعت 
هرچه بيشتر در حال ضربه زدن بي محابا به ملت ايران بود و در اين ميان 
چيزي كه طرف هاي اروپايي چشم روي آن بسته بودند، پايبندي ايران 
به تعهداتش بود. تنها زماني كه جمهوري اسلامي ايران جهت متوازن تر 
شدن تعهدات طرفين اقدام به عقب نشيني از برخي تعهدات داوطلبانه 
خود نمود، فرياد اروپايي ها بلند شد و البته طبق معمول اين تهران بود 
كه متهم به نقض برجام مي ش��د و قاتل اصلي برجام )يعني واشنگتن( 
در خودسري هايش يكه تاز بود. البته نقض عهد و خلف وعده هاي امريكا 
فرصتي را نيز فراهم كرد و آن كسب تجربه »غيرقابل اعتماد بودن كدخدا 
و رعايايش« بود. نا گفته پيداست كه تنها زماني مي توان اين تجربه  را 
ارزشمند دانست كه از آن درس بگيريم و اشتباه گذشته را تكرار نكنيم. 
اينك كه دولت بي نقاب در واشنگتن جاي خود را به دولتي نقاب دار داده 
است، باز مشاهده مي ش��ود كه فريبكاراني در اروپا و ساده انديشاني در 
تهران، دم از اميد مجدد به وعده هاي كدخدا مي زنند. چرا بايد از مسيري 
شكس��ت خورده و زميني بي حاصل، ثمردهي را انتظار داشت؟ تا كي 
قرار است به اميد سيب و گلابي هاي خيالي معهود بمانيم و فرصت هاي 
گرانبهاي��ي را كه همچون ب��رق و ب��اد مي گذرند نابود س��ازيم؟ اگر از 
»تجربه برجام« درسي آموخته باش��يم،  خواه امريكا به برجام بازگردد 
خواه بازنگردد، بايد بدون معطل��ي راه اقتصاد ملي را از برجام جدا كرد. 
ديگر عذري براي معطل ماندن وجود ندارد. بايد همه فعالان و نخبگان 
اقتصادي چه در دولت و چه در بخش خصوص��ي و نيز آحاد مردم عزم 
خود را براي گره گشايي از اقتصاد ملي با توان خويشتن جزم كرده و البته 
مسئولان دولتي در اين راه پيشقدم باشند. البته تكليف كاغذ »برجام« 
را سياست مشخص خواهد كرد. طبعاً كساني كه سرنوشت سياسي خود 
را به آن گره زده باشند، حفظ آن روي كاغذ را »شيشه عمر« خود تلقي 
مي كنند؛ اما در ساحت اجتماعي و اقتصادي بايد واقع بين بود. اكنون 
چاره اي جز »برج��ام زدايي از اقتصاد« نداريم، خ��واه تصميم بر حفظ 

»كاغذپاره« آن تعلق گيرد، خواه سرنوشت ديگري در انتظارش باشد. 
اين نوشتار را با بيان اخير رهبر معظم انقلاب اسلامي به پايان مي بريم 
كه فرمودند: » ما حرف و وعده   خوب خيلي شنيده ايم كه در عمل، آن 
حرف ها و وعده ها نقض شده و ضدش عمل شده. حرف فايده ندارد، وعده 
فايده ندارد؛ اين دفعه فقط عمل، عمل؛ عمل از طرف مقابل را ببينيم، ما 
هم عمل خواهيم كرد. با حرف و وعده و اينكه »ما اين كار را خواهيم كرد، 
آن كار را خواهيم كرد« جمهوري اس��لامي اين دفعه قانع نخواهد بود، 

مثل گذشته نخواهد بود. «

محمدجواد اخوان

حضرت آيت الله خامنه اي در پيامي به پنجاه وپنجمين نشست 
اتحاديه انجمن هاي اس�امي دانش�جويان در اروپا، نشاندن 
نش�ان »نقش آفريني در مس�ائل اساس�ي« بر س�ينه جوانان 
برومند كشور را از برترين افتخارات انقاب اسامي خواندند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر مقام معظم رهبري، در پيام 
رهبر انقلاب اسلامي كه صبح ديروز حجت الاسلام احمد واعظي، 
نماينده مقام معظم رهبري در امور دانش��جويان در اروپا آن را در 

نشست مجازي اين اتحاديه قرائت كرد، آمده است: 
دانشجويان عزيز

هر روز كه مي گذرد اهميت نقش جوانان در پيش��رفت كش��ور و 
تضمين آينده  آن بيشتر آشكار مي شود. بليه  عمومي كرونا هم اين 
را يك  بار ديگر به اثبات رس��انيد. همت و انگيزه و اميد شورانگيز 
جوانان در اين ماجرا نيز مانند بس��ياري از مسائل كشور، پيشران 
گش��ايش هاي علمي و عملي ش��د. اين يكي از برترين افتخارات 

انقلاب اسلامي اس��ت كه توانسته است نش��ان »نقش آفريني در 
مسائل اساسي« را بر س��ينه جوانان برومند كشور بنشاند. از شما 
دانش��جويان عزيز انتظار مي رود كه در اين فرصت مغتنمي كه در 
اختيار شما اس��ت، خود را هر چه بيشتر به صلاحيت هاي علمي و 
ديني و اخلاقي آراسته كنيد و آماده  نقش آفريني شويد، و اتحاديه  
انجمن هاي اسلامي در اين باره داراي وظيفه اي سنگين تر و البته 

افتخارآميزتر است.  

پيام رهبر انقاب به نشست انجمن هاي اسامي دانشجويان در اروپا قرائت شد

اميد و انگيزه جوانان، پيشران گشايش های علمي و عملي

اين خانه هايی كه من ديدم قابل سکونت نيست. بايد فوراً كانکس در اختيار مردم قرار گيرد 

رئیسی در » سی سخت « 

رئيس قوه قضائيه در بيست و دومين سفر استاني 
خود، روز گذشته به كهگيلويه و بوير احمد رفت، و 
نخستين برنامه خود را با حضور در زندان مركزي 
اين استان آغاز كرد. آيت الله ابراهيم رئيسي سپس 
از كارخانه قند ياس�وج كه در پ�ي واگذاري هاي 
غيراصولي تعطيل شده بود، بازديد كرد و با چند 
نفر از نمايندگان كارگران اي�ن كارخانه كه مدت 
پنج سال از تعطيلي آن مي گذرد، گفت وگو كرد. 
ديدار با اقش�ار مختلف مردم اس�تان و بازديد از 
مناطق زلزله زده سي س�خت از ديگر برنامه هاي 
او در نخس�تين روز حض�ور در اين اس�تان بود. 
به گزارش اداره كل روابط عمومي قوه قضائيه، آيت الله 
سيد ابراهيم رئيسي در نخس��تين برنامه از سفر به 
استان كهگيلويه و بويراحمد به همراه خبرنگاران با 
حضور در زندان مركزي اين استان از بندها، بخش ها، 
بهداري، كارگاه هاي آموزش��ي و حرف��ه آموزي اين 
زندان بازديد كرد و ب��ه گفت وگوي چهره به چهره با 

زندانيان پرداخت. 
    پلمب كارخانه قند ياسوج شکسته شد

رئيس قوه قضائي��ه در ادامه با حض��ور خبرنگاران از 
كارخانه قند ياسوج كه در پي واگذاري هاي غيراصولي 
تعطيل شده بود، بازديد كرد و با چند نفر از نمايندگان 
كارگران اين كارخانه كه مدت پنج سال از تعطيلي آن 

مي گذرد، گفت وگو كرد. 
رئيس دستگاه قضا با بيان اينكه كارخانه قند ياسوج 
با وسعت 42 هكتار به عنوان يك مركز توليدي بزرگ 
در كشور نبايد تعطيل مي شد، اظهار كرد: گذشت پنج 
سال از تعطيلي اين كارخانه و راه اندازي نشدن مجدد 

آن، به هيچ عنوان قابل توجيه نيست. آيت الله رئيسي 
ادامه داد: با همكاري مسئولان محلي و دادگستري، 
معامله واگذاري كارخانه قند ياسوج ابطال و كارخانه از 
شخصي كه با ثمن بخس آن را دريافت كرده بود پس 

گرفته شده و پلمب كارخانه نيز شكسته شد. 
    براي پيش�برد كارها نبايد منتظر تصميم 

مركز بود
رئيسي همچنين در ديدار با اقشار مختلف مردم استان 
كهگيلويه و بويراحمد، با اش��اره به مانع تراشي هاي 
هميشگي دشمنان در مس��ير رونق توليد در كشور، 
بيشترين تحريم هاي ظالمانه آنها عليه ملت ايران را در 
حوزه هاي هسته اي و نظامي عنوان كرد و گفت: با اين 
وجود هر روز شاهد پديده اي نو در بازار صنايع نظامي 

و دفاعي كشور هستيم و در حوزه هسته اي نيز حرف 
برتر را براي گفتن داريم.   رئيس دستگاه قضا روحيه 
»تلاش مضاعف« را براي هم��ه صاحب منصبان در 
نظام اسلامي ضروري دانست و ضمن بيان اين نكته 
كه تجارب و موفقيت هاي ما در گام اول انقلاب بسيار 
زياد بود، افزود: اين تجربيات بايد چ��راغ راه ما براي 
گام دوم انقلاب اسلامي جهت برخورداري از رشد و 

بالندگي كشور باشد. 
آيت الله رئيسي با بيان اينكه تجربه نشان داده استان ها 
نبايد براي پيش��برد كارهايش��ان چن��دان منتظر 
تصميم گيري از سوي مركز باشند، به توانمندي ها و 
وجود نخبگان در هر يك از اس��تان هاي كشور اشاره 
كرد و گفت: راه اندازي و احيای كارخانه هاي تعطيل و 

نيمه تعطيل بايد در اولويت اقدامات استان هاي كشور 
باشد. در جايي كه خاك، آب، زمين و هوا مساعد است، 
سخن گفتن از بيكاري و عدم اشتغال، درست نديدن 

نعمت هاي خداوند است. 
    برخورد قضايي با فساد

 آخرين راهکار  
آيت الله رئيس��ي در بخش ديگري از سخنان خود با 
اش��اره به لزوم برخورد جدي و قاطعانه با تخلفات و 
مفاسد گفت: اولين راهكار برخورد با تخلفات و مفاسد، 
ايجاد سازوكار و شرايطي براي پيشگيري از وقوع جرم 
است و برخورد قضايي قاطعانه با تخلفات و مفاسد، 

آخرين راهكار است. 
رئيس دستگاه قضا با بيان اينكه جرم از آسيب هاي 
اجتماعي توليد مي شود، گفت: بايد همه، كاري كنيم 
كه آمار ناهنجاري ها و آسيب هاي اجتماعي در كشور 
كاهش پيدا كند. آيت الله رئيسي با اشاره به لزوم تلاش 
نخبگان براي كاهش آسيب هاي اجتماعي و فرهنگي 
كشور تأكيد كرد: عدالت اجتماعي و اقتصادي مي تواند 
آسيب هاي اجتماعي را كاهش دهد. رئيس قوه قضائيه 
بسياري از جلوه هاي مفاسد را ناشي از تبعيض و دور 
شدن از عدالت دانست و گفت: مبارزه با فقر، فساد و 
تبعيض بايد سرلوحه اقدامات باشد. آيت الله رئيسي 
با اشاره به گام هاي مؤثری كه در كشور براي نزديك 
شدن به عدالت برداشته شده است، گفت: اين گام ها 
لازم بوده اند ام��ا كافي نه؛ همه خدمتگ��زاران نظام 
اس��لامي بايد در جهت هرچه نزديك تر شدن حوزه 
فعاليت خود به عدالت و دور شدن از آسيب ها تلاش 
كنند؛ چرا كه اين موضوع مي تواند مردم را روز به روز 

اميدوارتر و سرمايه اجتماعي را افزون تر كند.   
     حضور در جمع زلزله زدگان سي سخت

رئيس قوه قضائيه در ادامه برنامه هاي خود ضمن بازديد 
از مناطق زلزله زده سي سخت در استان كهگيلويه و 
بويراحمد، با مردم زلزله زده ابراز همدردي كرد. رئيس 
دستگاه قضا در جريان حضور در مناطق زلزله زده سي 
سخت، ضمن مشاهده گلايه مردم از خدمات رساني 
دس��تگاه هاي اجرايي و درخواس��ت از رئيس عدليه 
براي نظارت بر امور، دادستان و س��ازمان بازرسي را 
موظف به نظارت و پيگيري رفع نيازمندي هاي مردم 
كرد. آيت الله رئيسي در جريان حضور در ميان زلزله 
زدگان سي سخت گفت: برنامه سفر من به كهگيلويه و 
بويراحمد از قبل تنظيم شده بود اما حالا كه زلزله آمد 
در سفر به اين استان، وظيفه خودم مي دانستم براي 
ابراز همدردي با مردم و بررس��ي اوضاع از نزديك، به 

اينجا بيايم. بدانيد كه در كنار شما خواهم بود.   
رئيس قوه قضائيه افزود: در ش��وراي اداري استان 
كهگيلويه و بويراحمد نيازمندي هاي زلزله زدگان 
را با اولويت دنبال خواهم كرد. منزل مادر و خواهر 
شهيد موسوي، از جمله خانه هاي تخريب شده اي 
بود كه مورد بازديد رئيس قوه قضائيه در سي سخت 

قرار گرفت.

مطالبات بر زمین مانده امام
  از روحانیت

ادامه از صفحه يک 
 امام معتقد است فقه اگر براي جهانخواران ضرر نداشته باشد، بي فايده و 
غرق شدن در احكام  فردي است. اين ساختارشكني امام در فقه شيعه وجه 
تمايز وي با همه علماي سلف و متأخر مي باشد: »مادامي كه فقه در كتاب   ها 
و سينه علما مستور بماند و ضرري متوجه جهانخواران نيست و روحانيت 
تا در همه مسائل و مشكلات حضور فعال نداش��ته باشد، نمي تواند درك 
كند كه اجتهاد مصطلح براي اداره جامعه كافي نيس��ت.« اين فراز سخن 
امام، روحانيت را به سمت اسلام اجتماعي مي كش��اند و آنان را در كانون 
مس��ائل پيچيده اجتماعي قرار می دهد. اما امام امروز و فرداي جامعه را و 
شايد قرن هاي آينده را نيز ديده است. با مسائل جديد و مدرن اجتماعي و 
اقتصادي آشناست و مي داند اگر روحانيت براي آينده فكري نكند، ديگران 
از راه خواهند رسيد و با لذت  گرايي  غربی و دميدن در زرق و برق دنيا جامعه 
غرب زده را به سوي خود خواهند كش��يد. اين فراز از پيام امام براي آينده 
روحانيت هنوز در لابه لاي حجاب   ها مانده اس��ت: »چه بس��ا شيوه هاي 
رايج اداره امور مردم در س��ال هاي آينده تغيير كند و جوامع بشري براي 
حل مشكلات خود به مسائل جديد اسلام نياز پيدا كند، علماي بزرگوار از 
هم اكنون براي اين موضوع فكري بكنند.« اين همان مطالبه نرم افزار نظام 
است كه درآميختگي سنت و مدرنيته، امام آن را وحدت حوزه و دانشگاه 
ناميد. امروز هزاران كتاب توسط علماي متعهد به انقلاب به رشته تحرير 
درمي آيد و ويترين كتابفروشي   ها را زينت بخشيده است، اما در گره گشايي 
از مشكلات جمهوري اسلامي )نه حكومت اسلامي( كمرنگ بوده است. 
هنوز مراجع بزرگوار طرفدار اس��لام ناب محمدي منش��وري براي »فقه 
سياسي« كه مؤيد مردم سالاری دينی باش��د ارائه نكرده اند و اين مطالبه 
زمين مانده امام است. فقه سياسي در رشته علوم سياسي دانشگاه ها مهجور 
است و در نسبت با مردم سالاري دچار كژتابي است. هنر روحانيت طرفدار 
اسلام سياسي، هموار كردن مسير ذهني جوانان براي پيوند اسلاميت و 
جمهوريت است. اگر مقام معظم رهبري بر اين باورند كه »مردم سالاري 
مدنظر امام درون ديني بود، چون ام��ام اهل التقاط نبود« علماي تراز اول 
تشيع بايد مباني فقهي- كلامي آن را به روش استدلالي و وحيانی  روزآمد 
و در باب مردم سالاري ديني محتواي فاخر توليد كنند. پيش نياز اين مهم 
شناخت سياست و حكومت در غرب است. بدون شناخت غرب امروزي، 
ارزش گذاري مردم سالاري ديني سخت خواهد شد و اين همان امر مهمي 
است كه امثال آيت الله مصباح يزدي بدان پي برده بودند و اصرار داشتند كه 

شاگردانش در غرب نيز تحصيل كنند. 
خلاصه كلام اينكه، عبارت معروف امام در س��ال 1358 كه »شكس��ت 
روحانيت، شكست اسلام است«، همچنان پابرجاست، اما روحانيت اصيل 
بايد مراقبت كنند از درون شكست نخورند. شايد در طول تاريخ هزار ساله 
حوزه روحانيت تشيع هيچ زماني مانند امروز نياز به گره گشايي از مسائل 
اجتماعي، سياس��ي و اقتصادي نبوده اس��ت. روحانيت بايد پيشگام حل 
مسائل سياسي و اجتماعي جامعه باشد خوشبختانه زمينه ذهني پذيرش 
آن در جامعه همچنان وجود دارد. روحانيت بايد براي حفظ و گسترش آن 

قيام دروني كند. 

ژه
وی

 ازانتخابروحانينهپشيمانهستيم 
ونهتوبهميكنيم!

غلامحسين كرباسچي، دبيركل حزب كارگزاران سازندگي در 
خصوص نسبت ميان اصلاح طلبان و دولت روحاني گفته: »پاي 
تمامي اصلاح طلبان در اين دولت درگير است اما بسياري از اين 
دولت انتقاد كرديم و يكي از احزابي هستيم كه بيشترين نقد را به 
دولت وارد كرده است اما حواسمان پرت نشود كه نقد ما به معناي 
نفي كاري كه در سال 92 و 96 انجام داديم نيست و از آنچه اتفاق 
افتاده نه پشيمان هستيم و نه توبه مي كنيم؛ همانطور كه تعريف 
از دولت هاي آقاي هاشمي و خاتمي به معناي تقديس آنها نيست 
و نقدهاي زيادي به آنها وارد است. « اصلاح طلبان معمولاً هيچ 
نقدي به دولت خاتم��ي را نمي پذيرند، خاتمي را تقديس و هر 
منتقد او را تكفير مي كنند. از اين رو، همين كلام كرباس��چي، 

گرچه كلي و بي مصداق بيان شده، جالب توجه است. 
از سويي بر خلاف نظر بسياري از اصلاح طلبان، او تلاشي براي 
فرار از مسئوليت دولت روحاني كه با حمايت هاي آنان بر سر كار 
آمد و در دفاع از شعارها و عملكردش تمام قد ايستادند، نمي كند 
و تصريح دارد كه »پاي تمامي اصلاح طلبان در اين دولت گير 
است« با اين حال، او هم ابراز پشيماني از اين انتخاب كه عملًا 

زندگي مردم را دچار مشكلات متعدد كرد، ندارد. 
كرباس��چي در بخش ديگري از س��خنانش هم كه در چهارمين 
كنگره حزب كارگزاران بيان شده، براي تشويق اصلاح طلبان به 
حضور فعال در انتخابات 1400 مي گويد: »هيچ وقت اين حكومت 
حتي در دوران حضرت امام براي نيروهايي كه خود را اصلاح طلب 
و چپ مي دانند فرش قرمز پهن نكردند اما فراموش نكرديم كه در 
سال ۷6 چه بساطي راه انداختند و چه كردند و خدا آقاي كروبي را 
حفظ كند كه هميشه يادآوري مي كند كه چه تلاشي انجام شد تا 
جايگاه آقاي خاتمي پذيرفته شود پس ما بايد تلاش و فعاليت كنيم 
و بتوانيم از فعاليت هاي خود دفاع كنيم و نااميد نشويم و عصبانيتي 

كه داريم نبايد ما را از راه اعتدال خارج كند. «
اين در حالي  اس��ت كه اصلاح طلبان از ابت��داي انقلاب تاكنون، 

همواره در مديريت كلان كشور نقش آفرين بوده اند، اما هميشه 
هم از پذيرش مسئوليت وضعيت كش��ور فرار كرده اند و اوضاع را 
به گردن ديگران انداخته اند و با مظلوم نمايي، تصويري بيرون از 

حكومت از خود ساخته اند. 

 صدايواحد
حتيميانخوداصلاحطلبانهمنيست

ماه ها عمليات رس��انه اي اصلاح طلبان و دولتمردان تدبير و اميد 
براي نش��ان دادن خوبي هاي دموكرات هاي امريكايي و نمايش 
سودمند بودن پيروزي جو بايدن در انتخابات، سرانجام در روزهاي 
اخير به اوج رسيد. دليل آن هم اعلام آمادگي دولت امريكا براي 
نشستن پاي ميز مذاكره با ايران بود. رسانه هاي اصلاح طلب از اين 
اقدام، به »شمارش معكوس  بازگشت به  برجام« نام بردند؛ عبارتي 
كه تيتر اول روزنامه شرق ش��د. اين روزنامه با ذوق زدگي نوشت: 
»رئيس جمهور امريكا اولين تصميم��ات برجامي خود را گرفت. 
آخر هفته گذشته و در صحبت ها و تماس هاي جو بايدن، اولين 
اقدامات او در زمينه توافق هسته اي با ايران تبيين شدند. طبق اين 
مواضع، دولت بايدن آمادگي خود را براي ورود به مذاكره با ايران در 
اين زمينه اعلام كرده است. از سوي ديگر، امريكا اعلان خود مبني 
 بر بازگشت تحريم هاي ايران در سازمان ملل را كه توسط دولت 

پيشين ارائه شده بود، پس گرفت. «
اي��ن در حالي اس��ت كه مجي��د تخ��ت روانچ��ي، نماينده 
ايران در س��ازمان ملل در گفت وگو با پايگاه اطلاع رس��اني 
KHAMENEI. IR گفت��ه: »امريكا موقع��ي مي تواند بگويد 
كه من به برجام برگش��تم ك��ه تحريم ها لغو ش��ود. « تخت 
روانچي از س��ويي ديگر تأكيد مي كند: » ما نمي توانيم فقط 
به امضاي يك نامه يا اعلام موض��ع رضايت بدهيم. اگر امضا 
همراه با فرآيندي براي راستي آزمايي اقدامات نباشد، معني 
ندارد. « روزنامه آرم��ان ملي روي عكس بزرگ��ي از بايدن، 
تيتر »بازگش��ت بايدن« را انتخاب كرده اس��ت. با اين حال، 
سخنگوي كاخ سفيد آب پاكي را روي دست حاميان داخلي 
مذاكره ريخت. جنيفر س��اكي، سخنگوي كاخ سفيد صريحاً 

تأكيد كرده »امريكا قصد ندارد تا پيش از آغاز گفت و گوهاي 
ديپلماتيك با اروپا درباره برنامه هس��ته اي، تحريم ها عليه 
ايران را لغو كند. « روزنامه دولتي ايران اما ترجيح داده حداقل 
تيتري با چاش��ني عزت انتخاب كند: »عقب نشيني از ماشه 

شكست خورده«. 
آفتاب يزد هم ترجيح داده نگاه واقع بينانه تري داشته باشد و 
گرچه در تيتر گويي با انتخاب »سياست گام به گام بايدن« به 
ايران و سياست گام به گام كشورمان طعنه مي زند، اما در متن 
حداقل اشاره كرده كه » در واكنش به گام هاي بايدن، ايران و 
رئيس دستگاه ديپلماسي در س��ه واژه، ديدگاه هاي خود را به 
صورتي عيان اعلام مي كنند: »تعهد؛ اقدام؛ نشست«. اين در 
حالي اس��ت كه برخي ناظران، متفق القول گام هاي كوچك، 
لرزان و ناكافي امريكايي ها را حتي براي ش��روع تغيير نگاه ها 

مفيد نمي دانند. «
اين ميان، يادداشت علي ربيعي، سخنگوي دولت هم جالب توجه 
است. او مي نويسد: » با گذش��ت يك ماه از تغيير دولت در امريكا 
س��رانجام دولت بايدن با مش��اهده مقاومت بي نظير مردم ايران 
در نپذيرفتن زورگويي و تحمل شديدترين جنگ اقتصادي كه 
يك ملت در زمان صلح به خود ديده از يك طرف و از طرف ديگر 
خويشتنداري و شكيبايي دولت در ايستادن بر حقوق ملت با زبان 
و راه ديپلماتيك، اكنون در آستانه كنار گذاشتن سياست فشار 
حداكثري قرار گرفته اس��ت... هرچند هنوز براي قضاوت نهايي 
زود اس��ت اما اميدواري به اينكه عقلانيت بر تصميم هاي دولت 
ايالات متحده بازگردد در مقايس��ه با ماه هاي گذش��ته افزايش 
محسوسي نشان مي دهد؛ لغو محدوديت تردد نمايندگان ما در 
مقر سازمان ملل متحد و بازپس گرفتن درخواست امريكاي ترامپ 
از شوراي امنيت مبني بر بازگرداندن قطعنامه هاي تحريمي عليه 
ايران گام هاي كوچك و نش��انه هايي ناكافي شايد از حسن نيت 
امريكاست... « او كنار گذاشتن مكانيسم ماشه را در حالي نشان 
حسن نيت دولت جديد امريكا مي داند كه چند ماه پيش همين 
مكانيسم ماشه از سوي سازمان ملل رد شده بود و ربيعي بي جهت 

براي گرم نگه داشتن موضوع برجام به آن اشاره مي كند. 

پیام فرمانده كل سپاه 
به مناسبت شهادت سردار گلمحمدي

فرمانده كل سپاه پاسداران انقاب اسامي در پيامي شهادت سردار 
جانباز عليرضا گلمحمدي، فرمانده گمنام و نام آور قرارگاه عملياتي 
جس�ت وجوي مفقودين و همرزم�ش را تبريک و تس�ليت گفت. 
به گزارش سپاه نيوز، در پيام سردار سرلشكر سلامي آمده است: شهادت 
فرمانده گمنام و نام آور قرارگاه عملياتي جس��ت وجوي مفقودين در 
جبهه عملياتي، س��ردار جانباز ش��هيد عليرضا گلمحمدي و همرزم 
ش��هيدش جانباز مدافع حرم بسيجي ش��هيد محمود حاج قاسمي را 
تبريك و تسليت عرض مي نمايم.  سردار شهيد عليرضا گلمحمدي از 
دوران سربازي در لشكر پرافتخار 31 عاش��ورا تا امروز قريب 25 سال 
يكسره در جست وجوي پاره هاي تن اين ملت در ارتفاعات شمال غرب 
و غرب و بيابان هاي تفتيده جنوب به آغ��وش خطر مي رفت. مداومت 
عمليات در شرايط سخت، مجروحيت هاي شديد و جانبازي مكرر او را 

از اين كار خطير و خطرناك باز نداشت. 
مدت طولاني خدمت در تفحص ش��هدا از او م��ردي حرفه اي، زيرك، 
شجاع و آهنين ساخته بود ولي اين همه باعث نشد كه اين كار مقدس 
براي او عادي ش��ده و ذره اي از ارادت و تعهد او به شهدا و خانواده هاي 
معظم آنان كاسته شود؛ زيرا شور و شعور در وجود او آميخته و پخته بود، 
دفاع مقدس براي او و خانواده صبورش تمام نش��ده بود و طي ساليان 
متمادي، خانه بدوشي و زندگي در ش��هرهاي مرزي براي آنان امري 
عادي بود. اينجانب بار ديگر شهادت اين مردان خستگي ناپذير، بصير، 
صبور و ولايي را كه در حين عمليات تفحص شهدا به شهادت رسيدند، 
به محضر امام زمان )ع��ج(، فرمانده معظم كل ق��وا )مدظله العالي(، 
مردم شريف خطه آذربايجان و شاهرود، خانواده و بازماندگان داغدار 
و صبور ايشان و به همه دوس��تان و همرزمان اين شهيدان در كميته 
جست وجوي مفقودين تبريك و تسليت عرض نموده و براي آن شهدا 

علو مقام و براي بازماندگان صبر و اجر مسئلت مي نمايم. 

كارشناس مسائل بين الملل: 
دولت بايدن هم رويه ترامپ را ادامه مي دهد

ي�ک كارش�ناس ام�ور بين المل�ل ب�ا بي�ان اينک�ه خواس�ت 
اي�ران لغ�و كام�ل تحريم ه�ا اس�ت، گف�ت: دول�ت جدي�د 
امري�کا ه�م در ح�ال ادام�ه  روي�ه دول�ت ترام�پ اس�ت. 
فؤاد ايزدي، كارشناس امور بين الملل و تحليلگر سياسي در گفت وگو با 
خبرگزاري بسيج، در مورد اظهارات اخير وزير امور خارجه امريكا گفت: 
صحبت هاي آنتوني بلينكن تكراري است. همين حرف ها را مايك پمپئو، 
وزير پيشين امور خارجه امريكا هم در اواخر دوران كاري خود گفته بود. 
صحبت هاي اين دو هي��چ فرقي باهم ندارند. ح��الا بلينكن مي گويد كه 
سياست هاي حداكثري بر ايران بي نتيجه است؛ پمپئو هم گفته بود كه 
سياست هاي حداكثري در مقابل ايران به اهدافش نرسيده است. وي با بيان 
اينكه در مجموع امريكايي ها به اين نتيجه رسيده اند كه سياست هايشان 
در مقابل ايران شكست خورده و بي فايده است، افزود: اقدامات اخير دولت 
جديد امريكا هم در جهت منفعت خودشان است. با وجود آنكه دولت ترامپ 
مكانيسم ماشه را فعال كرده بود، هيچ كس اين تصميم را نپذيرفته بود. حالا 

دولت فعلي هم اعلام كرده كه اقدامات ترامپ اقدامات درستي نبودند. 
ايزدي با بيان اينكه خواسته ايران رفع تحريم ها به طور كامل است، گفت: 
بلينكن خودش اظهار داشته كه سياست هاي حداكثري عليه ايران بي 
نتيجه است. اما در عين حال خواهان ادامه  سياست هاي ترامپ در حوزه  
تحريم ها است. وي با بيان اينكه بلينكن مي خواهد تحريم هايي را كه ترامپ 
عليه ايران ايجاد كرده است حفظ كند، افزود: اين بدان معنا است كه اصلاح 
عملكرد دوره ترامپ توسط دولت جديد امريكا به صورت گزينشي است. 
در مواقعي كه قانوني در جهت منافع خودشان باشد بلينكن حاضر به چشم 
پوشي و تغيير آن اس��ت. اما، زماني كه احساس مي كنند كه ماندن فلان 
تحريم به منافعشان است حاضر به تغيير و برداشتن آن تحريم نيستند. اين 
كارشناس امور بين الملل افزود: امريكايي ها علاقه مند هستند كه ايران مو 
به مو به تعهدات خود در برجام پايبند باشد، اما آنها مي توانند در حوزه اجراي 
تعهدات خودشان بازي در بياورند. در واقع آنها همين سطح از برجام را قبول 

دارند كه ايران به تعهداتش پايبند باشد، اما آنها شانه خالي كنند. 

رئيس كميسيون اصل نود مجلس:
  فرايند انتخاب رئیس ديوان محاسبات 

با رأی اكثريت قاطع بود
اكثري�ت قاط�ع اعض�اي كميس�يون اص�ل ن�ود ب�ه صح�ت 
فراين�د قانون�ي انتخ�اب رئي�س دي�وان محاس�بات رأی دادند.

 به گزارش فارس، نصرالله پژمانفر رئيس كميسيون اصل نود مجلس شوراي 
اسلامي گفت: كميسيون اصل نود مجلس شوراي اسلامي پيرو شكايت 
آقاي نادران به روند انتخاب رئيس كل ديوان محاس��بات كشور، موضوع 
را در دستور كار قرار داد و جناب آقاي ميرسليم به عنوان مسئول كميته 
مجلس كميسيون اصل 90 آن را پيگيري كرد. پس از تحقيقات، گزارش 
كميته در جلسه كميسيون ارائه شد و كميسيون ضمن دعوت از رؤساي 
فعلي و سابق پژوهشكده سامانه هاي هوشمند شهيد رضايي و رؤساي فعلي 
و اسبق دانشگاه صنعتي شريف، موضوع را مورد بررسي قرار داد كه اكثريت 
قاطع اعضاي كميسيون به صحت فرايند قانوني انتخاب رئيس كل ديوان 
محاسبات كش��ور رأی دادند.  رئيس كميسيون اصل نود مجلس شوراي 
اسلامي در خاتمه تأكيد كرد: لازم به ذكر است ادعاي نامبرده مبني بر اعتراف 

به جعلي بودن گواهي توسط صادركننده، از اساس تكذيب مي شود. 

رئيس سازمان قضايي نيروهاي مسلح خبر داد
اتمام رسیدگي به پرونده هواپیماي اوكرايني

هواپيم�اي  س�قوط  س�انحه  پرون�ده  ب�ه  رس�يدگي 
اوكراين�ي در دادس�راي نظام�ي ب�ه اتم�ام رس�يده اس�ت. 
به گزارش ايسنا، حجت الاسلام بهرامي، رئيس سازمان قضايي نيروهاي مسلح 
كشور در حاشيه بازديد از دادسراي نظامي شهرستان شاهرود گفت: با اتمام 
رسيدگي به پرونده حادثه سقوط هواپيماي اوكرايني در دادسراي نظامي، اين 
پرونده هم اكنون در مرحله تدوين كيفرخواست است. مراحل محاكمه پس از 

طي فرايند مقدماتي با حضور متهمان و اوليای دم در دادگاه آغاز مي شود. 
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علی شيربند |ميزان

 نماي نزدیک

    همه زندانيان مالی فقير آزاد می شوند
 تا پايان هفته، تمام زندانيان فقير كشور كه به علت مبالغ پايين در زندان هستند شناسايي و از محل 

اعتبارات اهدايي ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( آزاد خواهند شد. 
به گزارش ايسنا، حاج محمدي، رئيس سازمان زندان ها و اقدامات تأاميني و تربيتي كشور در مراسم 
آزادي 22 نفر از زندانيان استان كهگيلويه و بوير احمد با اشاره به موضوع خانواده زندانيان گفت: 
متأسفانه با زنداني شدن هر فرد خانواده او نيز دچار آسيب مي شود و شما بايد به خاطر خانواده، 

فرزندان و همسر خود از مسير گذشته خود بازگرديد و راه درست زندگي را انتخاب كنيد. 
همزمان با سفر رئيس قوه قضائيه به استان كهگيلويه و بويراحمد و با حضور رئيس سازمان زندان ها 
تعداد 22 زنداني جرائم مالي كه زمينه آزادي آنان فراهم گرديده بود به آغوش خانواده بازگشتند. 
در حاشيه اين آيين دو زنداني محكوم به قصاص با تلاش و پيگيري شوراي حل اختلاف شعبه 9 

كهگيلويه و بويراحمد و كسب رضايت اولياي دم بخشوده شدند. 


